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B e t æ n k n i n g  

o v e r  forslag t i l  lov o m  æ n d r i n g e r  i lov o m  u d ø v e l s e  

a f  t a n d l æ g e v i r k s o m h e d .  

(Afgivet af udvalget den 12. maj 1965). 

Udvalget har holdt 4 møder og herunder 
haft samråd med indenrigsministeren. I ud- 
valget er modtaget skriftlig henvendelse fra 
De samvirkende Centralforeninger af Syge- 
kasser i Danmark og Dansk Tandlæge- 
forening. 

Uanset at en sammenligning mellem an- 
tallet af tandlæger i Danmark og i en række 
andre lande har vist, at Danmark er bedre 
forsynet med tandlæger end de fleste euro- 
pæiske lande og kun overgås af Sverige og 
Norge, er det dog udvalgets opfattelse, at 
tandlægesituationen i dag på grund af den 
øgede cariesfrekvens ikke kan betegnes som 
tilfredsstillende, navnlig hvad skoletand- 
plejen angår. Udvalget henstiller derfor til 
indenrigsministeren, at der søges tilstræbt 
uddannelse af flere tandlæger, end tilfældet 
er for tiden. Efter udvalgets opfattelse vil 
dette bl. a. kunne ske ved en bedre udnyt- 
telse af uddannelseskapaciteten på de eksi- 
s'lierende tandlægehøj skoler. 

Som en anden mulighed for at afhjælpe 
den herskende tandlægemangel, der synes 
yderligere at ville blive accentueret, skal 
udvalget tillige hellstille, at ministeren 
snarest tager skridt til en nærmere under- 
søgelse af mulighederne for gennemførelse 
af en ny uddannelsesform vedrørende tand- 
plejere, som i et vist omfang kan virke som 
assistance for tandlægerne. 

Udvalget har endvidere drøftet spørgs- 
målet om hensigtsmæssigheden af bekæm- 
pelse af caries ved tilsætning af fluor i 
drikkevandet. Udvalget har ikke taget stil- 

ling til dette spørgsmål, men skal henstille til 
ministeren, at der på baggrund af de seneste 
videnskabelige oplysninger om spørgsmålet 
foretages videre undersøgelser af dette. 

I forbindelse med gennemgangen af lov- 
forslaget har udvalget drøftet den fore- 
slåede bemyndigelse til indenrigsministeren 
til efter forhandling med sundhedsstyrelsen, 
Dansk Tandlægeforening og tandlægehøj- 
skolerne at fastsætte nærmere regler ved- 
rørende assistenttjenestens art og omfang. 
Om omfanget af den foreslåede bemyndi- 
gelse er det af indenrigsministeren blevet 
oplyst, at bestemmelsen i forslagets § 1, 
stk. 4, tager sigte på at bemyndige inden- 
rigsministeren til efter forhandling med 
sundhedsstyrelsen, Dansk Tandlægeforening 
og tandlægehøjskolerne at etablere en ord- 
ning, der sikrer en effektiv udnyttelse af 
den 1-årige assistenttid. Bestemmelsen åb- 
ner endvidere mulighed for, at beskæftigelse 
i f. eks. skoletandplejen, militærtaIidplejen 
og ansættelse hos specialtandlæge m. v. vil 
kunne medregnes i assistenttiden, hvorimod 
en teoretisk videreuddannelse som obliga- 
torisk krav ud over, hvad den autoriserede 
tandlæge, hos hvem assistenten er ansat, 
kan yde, ifølge indhentet oplysning fra 
sundhedsstyrelsen ikke vil komme på tale. 

Udvalget har herefter taget til efterret- 
ning, at bestemmelsen ikke sigter mod en 
egentlig videreførelse af det teoretiske tand- 
lægestudium. 

Der er herefter i udvalget enighed om at 
indstille lovforslaget til vedtagelse uændret. 
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